
چرا شهريه هاي مدارس غيردولتي 
سال به س�ال بدون هيچ ضابطه اي 
گران مي شود و هيچ سازمان و نهادي 

با اين گراني برخورد نمي كند؟
بايد اول اين را بگويم كه مدارس غيردولتي از 
اول غيرانتفاعي بودن��د، يعني اينكه آنها اصلًا 
نبايد مقاصد تجاري مي داش��تند و از اين كار 
سود مي بردند، اما به مرور زمان فلسفه مدارس 
غيرانتفاعي در كشور دس��تمايه تغيير شد  تا 
جايي كه در حال حاضر م��دارس غيردولتي 
به معن��اي واقعي كلمه رها ش��ده، بي نظارت 
و انتفاعي ش��ده اند. در اين بين سازمان هايي 
مانند تعزيرات مي توانند پ��اي كار بيايند و با 
حساب كش��ي از اين مدارس با آنه��ا برخورد 
قانوني داشته باشند، اما متأسفانه كمتر به اين 

مسئله توجه شده است. 
آيا ب�راي ش�هريه هاي گراني كه به 
حس�اب مدارس غيردولت�ي واريز 
مي ش�ود، حس�اب و كتابي وجود 
دارد؟ مش�خص اس�ت كه چقدر از 
آن صرف هزينه هاي تعليم و تربيت 
دانش آموزان مي ش�ود و چه ميزان 
از آن، سود مدير و مؤسس مدرسه 

است؟
از س��ال 1391 يعن��ي از زم��ان معاون��ت خانم 
حشمتيان در وزارتخانه آموزش و پرورش تا امروز، 
قرار بود كه مدارس غيردولتي درجه بندي شوند 
تا براساس ضوابط، قواعد و همچنين درجه   اي كه 
دارند شهريه بگيرند. همچنين قرار بود هزينه هاي 
تمام شده در مدرس��ه غيردولتي استخراج شود؛ 
اينكه چقدر دستمزد و اجاره ساختمان مي دهند 
چقدر بابت امكانات و كالاهاي مرتبط با آموزش، 
هزينه مي كنند و... . اما متأسفانه آموزش و پرورش 
اين استخراج قيمت را انجام نداده است و همينطور 
بي نظم و قاعده هرس��ال به مبلغ ش��هريه اضافه 

مي شود. 
اصلًا نظارتي بر م�دارس غيردولتي 

وجود دارد؟
اغلب مدارس غيردولتي فق��ط از قواعد و قوانين 
مخصوص خودشان پيروي مي كنند و متأسفانه 
دولت ني��ز بر اين موض��وع هيچ نظارت��ي ندارد. 
گاهي ديده شده كه اين مدارس اقدام به خواندن 
شعرهاي ممنوعه كرده اند  كه اينها بي در و پيكر 
بودن مدارس غيردولتي را در تمام ابعاد نش��ان 
مي دهد. يعني اينكه آنها هر طور دوس��ت دارند 
شهريه مي گيرند، هر طور دوس��ت دارند افراد را 
استخدام مي كنند و هر چقدر دلشان بخواهد به 
معلمان پول مي دهند. حتي اگر نخواهند معلمان 
را بيمه كنند نيز كس��ي با آنها كاري ن��دارد.  در 
حالي ك��ه مدارس غيردولتي ش��هريه هاي چند 
ده ميليون توماني از هر دانش آموز مي گيرند، اما 
اغلب از معلمان بازنشسته يا دانشجوياني استفاده 
مي كنند تا حق��وق و مزاياي آنه��ا را كم و ناقص 

پرداخت كنند. 
برخي از م�دارس اعلام مي كنند كه 
اجاره ساختمان مدرسه گران شده 

و ناچارن�د بخش زيادي از ش�هريه 
دريافتي را صرف اجاره بها كنند. اين 

موضوع را قبول داريد؟
همه مدارس غيردولتي كه مس��تأجر نيس��تند. 
خيلي از اي��ن مدارس در بدو واگ��ذاري، زمين و 
وام گرفتند و لابي هاي س��نگيني ه��م دارند. در 
حالي كه اعلام شده ش��هريه 65 ميليون توماني 
بابت هر دانش آموز دريافت ش��ود، تع��دادي از 
مدارس علاوه بر اين پول، بابت سرويس مدارس و 
خدمات ديگرشان پول مي گيرند تا سود بيشتري 
كرده باش��ند. همه اينها نش��ان مي دهد كه در 
نظارت بر مدارس غيرانتفاعي بسيار ضعيف عمل 

شده است.  من مخالف مدارس غيردولتي نيستم، 
اما مي گوي��م بايد براي خدمات��ي كه مي دهند و 
پولي ك��ه مي گيرند يك حس��اب و كتابي وجود 
داشته باشد. اين را بايد آموزش و پرورش بخواهد. 
در ح��ال حاض��ر م��دارس غيردولت��ي مطرح و 
مشهوري وجود دارد كه شهريه هاي بسيار گراني 
از والدي��ن مي گيرند. پشتوانه ش��ان هم مديران 
عالي و مياني در آموزش و پرورش اس��ت. موارد 
زيادي هم در اين مس��ئله وجود دارد، اينكه اين 
افراد يا خودشان سرمايه گذار و صاحب مدارس 
غيرانتفاعي اند يا همس��ر و فرزن��د آنها صاحب 

مدارس غيرانتفاعي هستند. 

پيش تر ش�ما اس�امي برخي از اين 
اف�راد را اع�لام كرده بودي�د. اي�ن 
افشاگري كمكي به بهتر شدن شرايط 

كرده بود؟
اس��امي برخي از اين اف��راد را پيش ت��ر معرفي 
كرده بودم، اگر لازم ش��ود دوباره اسامي شان را 
خواهم گفت، اما به نظرم اين كار، فايده اي نداشته 
و ندارد. برخي از اين افراد با قدرتي كه دارند، وزير 
جابه جا مي كنند يا حتي برخي شان در شوراي 
عالي »آينده« عضويت پي��دا كرده اند! با چنين 

وضعيتي فكر مي كنيد كاري انجام مي شود؟
من هميشه براي سلامتي مقام معظم رهبري دعا 
مي كنم؛ خدا به ايشان عمر باعزت و طولاني بدهد. 
اگر رهبر انقلاب را نداشتيم كلاً آموزش و پرورش در 
كشورمان »صفر« و »تعطيل« شده بود. انتظار دارم 
دولت آقاي رئيسي كه ولايت پذير است و ادعايي 
از جنس مردم بودن دارند ب��ر مدارس غيردولتي 
نظارت بيشتري داشته باش��د. همانطور كه قانون 
مي گويد همه نيروها بايد تأييد گزينش داش��ته 
باش��ند. در آموزش و پرورش بايد به اين مس��ئله 
توجه ويژه اي شود و هر نيرويي وارد اين سيستم 
نشود كه رفتار و آثار سوئي در سيستم بگذارد. من 
مخالف مدارس غيردولتي نيستم، اما نبايد آموزش 

و پرورش تبديل به كالا و تجارت شود. 
چه اتفاقي افتاد ك�ه مدارس دولتي 
نتوانستند رشد كنند. چه عواملي در 

اين رابطه مؤثر و دخيل بوده است؟ 
شما به نكته خوبي اشاره كرديد. امسال در لايحه 
پيشنهادي دولت بند نوزدهم ماده 86 آمده است 
كه بايد كلاس هاي بالاي 40 نف��ر دانش آموز به 
صفر برسد؛ يعني عملًا در برنامه پنجم مي گوييم 
كلاس 40 نفر آزاد است، اما از آن بيشتر نشود! اين 
در حالي است كه قانون شوراي آموزش و پرورش 
تعداد دانش آموز را در هر كلاس در مقطع ابتدايي   

19 نفر و در متوسطه 23 نفر اعلام كرده است. 
چنان بلايي سر مدارس دولتي آورده اند و با صدور 
مجوز كلاس هاي 40 نفره براي مردم و دانش آموز 
دردسر درست كرده اند كه مردم ترجيح مي دهند 
بچه هايش��ان را به مدارس غيردولتي بفرستند 
تا در كلاس هاي اس��تاندارد درس بخوانند. اين 
طبيعي اس��ت كه وقتي كيفيت مدارس دولتي 
پايين آورده ش��ود، افراد به ناچار س��راغ مدارس 
غيردولتي مي روند. مسيري كه هم اكنون در حال 

طي شدن است. 
مسئله ديگري كه وجود دارد، اين است كه تعدادي 
از صاحبان مدارس غيردولت��ي كه قدرت زيادي 
دارند حتي در جلسات ش��وراها نيز حضور دارند. 
به همين دليل اس��ت كه30 س��ال در س��ازمان 
برنامه و بودجه القا شده كه آموزش و پرورش بايد 
برون سپاري شود. آقاي مهرمحمدي كه سردسته 
اين ماجرا بود، خوش��بختانه آبان ماه گذش��ته از 
عضويتش در ش��وراي عالي آم��وزش و پرورش 
استعفا كرد، اما اين جريان هنوز ادامه دارد. جرياني 
كه مدام مي گويد كيفيت آموزش در مدارس پايين 
اس��ت، بنابراين براي موفقيت در اين زمينه بايد 
آموزش و پرورش برون سپاري و خصوصي سازي 

شود. جرياني كه مي گويد اگر آزادي انتخاب وجود 
دارد، بايد در آموزش و پرورش هم آزادي باش��د. 
آنها مي خواهند دولت يك يارانه توزيع كند و بعد 
از آن همه مدارس دولتي، خصوصي شود و مردم 
خودش��ان انتخاب كنند در كدام مدرسه ثبت نام 
كنند. به اين ترتيب قش��ر ضعيف و متوس��ط كه 
پول زيادي ندارند، متناسب با يارانه اي كه دارند، 
مدرسه انتخاب كنند. اينها كه مي گويم حتي در 
س��ند دولت جديد هم آمده بود، اما توصيه مقام 
معظم رهبري به دولت اين بود كه فقط سند تحول 

بنيادين مدنظر قرار بگيرد. 
متأسفانه از زمان برنامه دوم توسعه، 
چوب حراج ب�ه آم�وزش و پرورش 
زده ش�د و علناً مي گفتن�د مدارس 
دولتي موي دماغ مدارس غير دولتي 

شده است! 
آقاي دكتر اميدي در دوره رياس��ت جمهوري 
آقاي روحاني، كارش��ناس مركز اس��تراتژيك 
مطالعات رياس��ت جمهوري بود. ايشان گفته 
بود 30 درصد هزينه هاي مدارس دولتي را مردم 
مي پردازند. الان در مدرس��ه دولتي مي بينيم 
كه مدير مدرسه كارنامه دانش آموز را گرو نگه 
مي دارد تا مخارج مدرس��ه اش را با زور از مردم 
بگيرد. وقتي دول��ت هزينه هاي مدارس دولتي 
را نمي دهد، آن وقت كلاس ش��لوغ مي ش��ود، 
معلم رضاي��ت ن��دارد و م��دارس دو نوبت كار 
مي كنن��د. وقتي والدين دانش آم��وز مي بينند 
درس خواندن در مدرس��ه دولتي چقدر فاجعه 
است، به سراغ مدارس غيردولتي مي روند و در 
نتيجه تقاضا براي ثبت نام در مدارس غيردولتي 

زياد مي شود. 
ب�ا اي�ن تفس�ير ه�ر چق�در زمان 
مي گذرد، قدرت مدارس غيردولتي 
بيشتر و بيشتر مي شود. پس چه كار 

بايد كرد؟ 
در برنامه هفتم توسعه بايد سهم كيفيت بخشي 
مدارس دولتي را افزاي��ش دهيم. مدارس دولتي 
در مقايس��ه با مدارس غيردولتي از ساختمان و 
فضاي بزرگ تري برخوردارند، اما مش��كل اصلي 
در آنها، كمبود معلم متخصص و تجهيزات كافي 
اس��ت. بايد هر نيرويي كه در م��دارس دولتي به 
كار گرفته مي ش��ود، از سمت تربيت معلم باشد. 
همچنين بايد تراكم جمعيت در كلاس هاي درس 

استانداردسازي شود. 
متأس��فانه برخي از اف��رادي ك��ه در بدنه دولت 
هستند، خودشان مدرسه غيردولتي دارند. حتي 
در زمان آقاي روحاني، همسر يكي از معاونان وزير، 
چندين مدرسه غيردولتي به نامش شده بود. آنها 
به قدري نفوذ پيدا كرده اند كه در آيين نامه مدارس 
غيردولتي همه چيز را به نفع مدارس غيردولتي 

مي نويسند تا سود ببرند. 
اگر مدارس تيزهوشان، نمونه دولتي و غيردولتي 
را جم��ع بزنيم، ح��دود 30 درصد مدارس��مان 
غير دولتي است، اما در امريكا با همه ايراداتي كه 
دارند، ميزان مدارس غيردولتي ش��ان از ما كمتر 
است. در امريكا از زمان كلينتون تا ترامپ ديوانه، 
پول هايي صرف توانمندي معلمان ابتدايي شده تا 
در مقايسه با معلمان ژاپن كم نياورند. اين نشان 
مي دهد كه آموزش برايش��ان مهم است، اما در 
ايران، معلمان حق التدريس، نهضت سوادآموزي 
را به مقاطع ابتدايي مي فرستيم و فاجعه آموزشي 

را رقم مي زنيم. 
در دولت آقاي روحاني گفته ش��ده كه هر سال، 
10 درصد را به تعاوني ها يا م��ردم واگذار كنيم. 
طي هشت سال مديريت ايشان، مدارس ضعيف 
و ضعيف تر شدند. متأسفانه در دولت سيزدهم نيز 
اقدام شايسته اي براي ارتقاي كيفيت آموزش در 
مدارس دولتي مشاهده نشده و حتي اين دولت 
نيز به دنبال برون س��پاري آموزش بوده اس��ت، 
بنابراين مهم است كه نگاه مسئولان تغيير كند. 
آموزش و پرورش بايد نگاه اول و در اولويت باشد. 
همچني��ن بايد وزير كه مقتدر و دلس��وز اس��ت 
براي اي��ن وزارتخانه مهم انتخاب ش��ود تا تمام 
توصيه هاي مقام معظم رهبري در خصوص بهبود 
وضعيت آموزش در م��دارس را اجرايي كند. اگر 
اين اتفاق بيفتد و مردم هم در اين زمينه مشاركت 
داشته باشند، مس��ير غلطي كه سال ها در پيش 

گرفته شده بود به مرور زمان اصلاح مي شود. 

افت کيفيت آموزشی با لابي بازي مدارس غيردولتي!
ابراهيم سحرخيز : برخي از مدارس غيردولتي به پشتوانه  ارتباطي كه با مديران عالي و مياني در آموزش و پرورش دارند

شهريه هاي نجومي مي گيرند و قدرت آنها به قدري زياد است كه حتي مي توانند وزير جابه جا كنند

ماجراي شهريه گران مدارس غيرانتفاعي در گفت وگوي »جوان« با معاون اسبق وزارت آموزش وپرورش

مهسا گربندي
  گفت وگو

حسین سروقامت

رنج ها ديده و س�ختي ها كش�يده ايم تا بفهميم جامعه چگونه 
سقوط می كند و  منحط مي شود. همچنين مهم است نظر قرآن را 
در اين خصوص بدانيم و از فهم و ادراك قرآن شناسان اطمينان 

حاصل كنيم. 
ش�هيد مرتضي مطهري مرد اين ميدان اس�ت؛ قرآن شناسي 

بي نظير و دانشمندي كارآزموده! 
به فرازي از ديدگاه هاي ايشان در كتاب »پانزده گفتار« توجه 

كنيد: 
»آنچنان كه از قرآن مجيد استنباط كرده ام، چهار عامل است كه 
عامل فناي اقوام است و نقطه مقابل آنها عامل بقا. حال ممكن 

است عامل ديگري هم باشد و من از قرآن درك نكرده باشم: 
ظلم و بي عدالتي، فساد اخلاق، تفرقه و چنددستگي  و ترك امر 

به معروف و نهي از منكر.«
 در احوال جامعه تأمل كنيد؛ خبري از اين عوامل نيست؟ نبايد 

به سرعت چاره كرد؟ به گفته سعدي: 
سر  چشمه ش�ايد گرفتن به بيل / چو پر شد نشايد گذشتن به 

پيل
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 »جوان« از موانع پيش  روي طرح الزام به ثبت 
معاملات اموال غيرمنقول گزارش می دهد

توپ بي اعتباري قولنامه ها 
در زمين مجمع تشخيص و سازمان ثبت

رهبر معظم انقلاب روز گذش�ته در ديدار رئيس، مسئولان و جمعي 
از كاركنان قوه قضائيه در تشريح يكي از منشأهاي فساد در كشور 
فرمودند: » مس�ئله  ديگري كه اينجا من يادداش�ت ك�رده ام و جزو 
مناشئ فساد است و گفتيم دست قو ه هاي ديگر است، همين نكته اي 
بود كه آقاي محس�ني هم به آن اشاره كردند، ]يعني[ همين مسئله  
س�لب اعتبار از معاملات غيررس�مي در اموال غيرمنقول؛ اين چيز 
مهمي اس�ت. خيلي از فس�ادها در مورد اموال غيرمنقول، از همين 
معاملات غيررس�مي و معاملات عادي به وجود مي آيد؛ بايد جلوي 
اين گرفته بشود و واقعاً اينجوري است كه اگر حالا به فرض از ديدگاه 
ش�وراي محترم نگهبان يك اش�كالي هم اين قانون مجلس داشته 
باشد، مصلحت قطعي نظام و كشور در اين است كه اين قانون دنبال 
شود؛ يعني اين ش�يوه اي كه الان رايج اس�ت كه دو خط بنويسند، 
منتقل كنند و مانند اينها، خودش منش�أ فس�ادهاي بزرگ است.«
قانوني كه حض�رت آيت الله خامن�ه اي روز گذش�ته و در ديدار با 
رئيس و اعضای قوه قضائيه به آن اشاره كردند طرح »الزام به ثبت 
رس�مي معاملات اموال غيرمنقول« است كه س�ال 95 تهيه و در 
سال 99 در مجلس شوراي اس�لامي تصويب شد و همان سال نيز 
براي بار اول با ايراد ش�وراي نگهبان به مجلس بازگشت داده شد، 
اين اتفاق چهار بار ديگر نيز تكرار ش�د تا بعد از پنج بار رفت وآمد 
طرح بي�ن مجلس و ش�وراي نگهبان داش�ت در نهاي�ت به  دليل 
تأمين نشدن نظر ش�وراي نگهبان و اصرار مجلس بر مصوبه خود، 
مجمع تشخيص موظف به تصميم گيري در خصوص اين مصوبه شود. 

 تأكيد مسئولان بر لزوم تصويب طرح
آذرماه سال گذشته و پيش از آنكه اين مصوبه به مجمع تشخيص مصلحت 
نظام فرستاده شود، محسني اژه اي رئيس قوه قضائيه در ديدار با قضات و 
كاركنان دستگاه قضايي استان گلستان با اشاره به مشكلات و معضلاتي 
كه از ناحيه اعتبار داشتن اسناد عادي متوجه قوه قضائيه و مردم مي شود، 
گفت: ما در دستگاه قضايي مجدانه به دنبال اعتبار بخشي به اسناد رسمي 
و رفع اعتبار از اسناد عادي هستيم و در اين رابطه نيز با مقام معظم رهبري 
صحبت كرده ايم؛ همچنين با شوراي نگهبان و علماي قم و متخصصان امر 
هم رايزني ها و بحث هايي را در اين باره داشته ايم و به آنها تأكيد كرده ايم كه 

وضع فعلي ناظر بر اعتبار داشتن اسناد عادي عوارض بيشماري دارد. 
وي همچنين تصريح كرد: ما اعلام كرديم كه اگر شوراي نگهبان نيز رفع 
اعتبار از اس��ناد عادي را خلاف ش��رع قلمداد كند، مجلس مصوبه اي در 
راستاي زدودن اعتبار از اسناد عادي ارائه دهد و اين موضوع براي اتخاذ 
تصميم نهايي به مجمع تش��خيص مصلحت نظام برود؛ علي ايحال اين 

موضوع در دست پيگيري است و اميدواريم نتيجه لازم حاصل شود. 
بعد از اين اظهارات بود كه نهايتاً اين مصوبه مجمع تشخيص مصلحت نظام 

فرستاده شد تا در آنجا در خصوص آن تصميم گيري شود. 
خردادماه امسال خاندوزي، وزير اقتصاد نيز در نامه اي به مجمع تشخيص 
به منظور تسريع در تصويب اين طرح تأكيد كرد كه تصويب نشدن طرح 
اعتبارزدايي از قولنامه ها اجراي قانون  ماليات بر خانه هاي خالي و مصوبه 
ماليات بر سوداگري را كه شوراي نگهبان در حال بررسي آن است، با مشكل 
مواجه خواهد كرد؛ چون وقتي اسناد عادي معتبر باشند دو طرفِ معاملات 

ملكي خريدوفروش خود را بدون ثبت در جايي انجام مي دهند. 
خاندوزي همچنين گفته بود كه بي اعتبارشدن  قولنامه ها و اسناد عادي 
ضمانت اجراي مالياتِ خانه هاي خالي و ماليات  سوداگري است و موفقيت 
حاكميت در كنترل بازار س��وداگرانه مس��كن به تصويب اين طرح گره 
خورده است.  از سوي ديگر ارديبهش��ت ماه امسال حسن بابايي، رئيس 
سازمان ثبت اسناد و املاك كش��ور تأكيد كرد كه »حدود 90 درصد از 
پرونده هاي تشكيل شده اراضي و املاك در دستگاه قضايي مربوط به اراضي 
و املاك قولنامه اي است كه موجب فروش مال غير و كلاهبرداري هاي 
زيادي شده اس��ت. « گفته ش��ده اس��ت، در مجموع از 25 تا 40درصد 

پرونده هاي قضايي مربوط به قولنامه ها مرتبط  است. 
 راه حلي براي ايرادات طرح

با وجود همه تأكيداتي كه در خصوص ال��زام به تصويب اين قانون وجود 
دارد برخي از موان��ع را نيز مي توان در اين خصوص برش��مرد كه يكي از 
مهم ترين   آنها وجود حداقل حدود 10 ميليون املاك و اراضي در كشور 
است كه مالكيت آنها مستند به سند رسمي نيس��ت و با توجه به اينكه 
لازمه انجام معامله رسمي، داشتن سند رسمي به نام آخرين مالك است، 
افرادي كه مالكيت آنها مستند به سند رسمي نيست، امكان انجام معامله 
رسمي ندارند و انجام معامله به  صورت عادي تنها راه حل آنان براي معامله 
است؛ موضوعي كه البته قانون راهكاري براي آن سنجيده و سازمان ثبت 
را مكلف به راه اندازي سامانه اي به منظور گردآوري اسناد و مدارك مربوط 
به ادعاهاي مالكيت موجود كرده و شش ماه بعد از راه اندازي سامانه همه 
معاملات عادي باطل اعلام خواهد شد؛ اتفاقي كه البته بعيد به نظر مي رسد 
با اين سرعت ازسوی سازمان ثبت با امكانات موجود قابل انجام باشد و به 
نظر لازم است در مجمع تشخيص در خصوص زمان بندي و شيوه اجراي 

آن تصميمات عملياتي تر گرفته شود. 
نكته بعدي كه درخور توجه اس��ت، هزينه ثبت اس��ناد است، موضوعي 
كه موجب شده  افراد به جاي رجوع به دفترخانه هاي ثبت اسناد رسمي 
ترجيح دهند در دفاتر مش��اورين املاك قولنامه هايي را ثبت كنند كه 
البته از اعتبار واقعي برخوردار نبوده و به شيوه هاي مختلفي ممكن است 
بي اعتباري آنها محرز شود. از سوي ديگر تعداد فعلي دفاتر اسناد رسمي 
نيز توانايي ثبت رسمي تمامي قولنامه هايي را كه در زمان حاضر بين مردم 
نوشته مي شود، نخواهند داشت و به نظر مي رسد براي حل اين مشكل لازم 
است حداقل چند دوره آزمون سردفتري براساس قانون تسهيل صدور 
مجوزهاي كسب و كار برگزار شود؛ اتفاقي كه فقط يك دوره تا به حال انجام 
شده و البته پذيرفته شدگان اين آزمون نيز هنوز تعيين تكليف نشده اند. 
در اين شرايط ، بايد اقدام اجرايي در خصوص كم كردن هزينه هاي ثبتي 
و همچنين افزايش واقعي تعداد دفاتر اسناد رسمي از اولويت هاي فوري 

سازمان ثبت اسناد و املاك كشور قرار گيرد. 
با وجود همه اين مسائل به نظر مي رسد براي نجات مردم و قوه قضائيه از 
ميليون ها پرونده اي كه فقط به واسطه قولنامه هاي عادي بين مردم اتفاق 
مي افتد، لازم است مجمع تشخيص مصلحت نظام هم در شرايطي كه حتي 
رهبر معظم انقلاب مسئله الزام به ثبت رسمي معاملات اموال غيرمنقول 
را مورد تأكيد قرار داده اند، زودتر در خصوص اين طرح تصميم گيري كند 
و با نگاهي وسيع نس��بت به موضوعات مرتبط به اين مسئله اجازه ندهد 
بيش از اين دامنه مشكلات در اين خصوص گسترده شود. اكنون و بعد از 
اظهارنظر صريح رهبر معظم انقلاب توپ الزامي شدن بي اعتبار قولنامه ها 
در زمين مجمع تشخيص و سازمان ثبت است تا هر چه سريع تر براي حل 

اين مشكل فكري اساسي كنند. 

کلاهبرداري
 به اسم کلاس هاي کنكور

براي اكثر دانش آموزان سال آخر مدرسه و براي برخي حتي دو، سه سال 
آخر مدرسه مساوی با كنكور است. معنا و مفهوم كنكور نيز اين است 
كه هر كاري كه داري بايد بگذاري كنار و فقط بشيني بخواني تا شايد 
بتواني يك دانشگاه خوب قبول شوي. حال اگر دانش آموز رشته تجربي 
هم هستي كه رقابت برايت شديدتر از ديگران است و بيشتر از بقيه بايد 
تلاش كني. در اين ميان از تلويزيون گرفته تا خيابان و فضاي مجازي پر 
از پيام هايي است كه مي  گويد »كليد كنكور دست ماست و اين هم آمار 
افرادي كه توانسته اند با كمك ما بهترين رشته محل ها را قبول شوند؛ 
حتي چند جلسه رايگان هم داريم كه مي  تواني شركت كني و از نزديك 
كلاس هاي ما را ببيني و بپس��ندي. مشاور ان ما هم پاسخگو هستند و 
هر وقت بخواهي مي  توانند به تو مشاوره دهند تا بهترين خدمات را از 

ما دريافت كني«. 
از سوي ديگر دانش آموز  كنكوري وقتي به حجم بسيار درس ها و سؤالات 
كنكوري سال هاي قبل نگاهي مي  كند، به اين نتيجه مي  رسد كه تنهايي 
قادر به شكس��ت دادن اين غول بي  ش��اخ و دم نيس��ت. در اين هنگام 
مؤسسات زيادي قول مي  دهند روش��ي را به او آموزش دهند كه بدون 
اينكه نياز باشد تست را حل كند، فقط با ديدن يكي دو متغير در تست 
به راحتي آن را پاسخ دهد و بهترين درصدهاي كنكور را به دست آورد. 
بعد هم مي  گويند اتفاقاً امروز پكيج ما با تخفيف اين مبلغ ش��ده كه به 
راحتي مي  تواني سفارش دهي و به سرعت به دستت مي  رسد. اگر با آنها 
تماس هم بگيري مشاورهايي دارند كه آنقدر تماس خواهند گرفت تا تو 
را راضي كنند كه بهترين گزينه ممكن براي قبولي در كنكور هستند، 
البته هزينه هاي سنگيني نيز مطرح مي  شود ولي آنچنان با آب و تاب از 
معجزه كردن اين پكيج ها تعريف مي  كنند تا دانش آموز را تحريك كنند، 

هر طوري كه هست خانواده خود را براي خريد آنها راضي كند. 
در مورد هزينه هاي كلاس هاي كنكور ارقام مختلفي گفته مي  ش��ود و 
از شهرهاي مختلف گرفته تا كلاس ها و بس��ته هاي مختلف هزينه ها 
متفاوت اس��ت، برخي كلاس هاي خصوصي و نيمه خصوصي شركت 
مي  كنند كه مش��خصاً هزينه هاي بالاي خ��ود را دارد و برخي نيز در 
كلاس هاي آنلايني حض��ور دارند ك��ه نس��بتاً از هزينه هاي كمتري 
برخوردار است. در هر صورت از حدود پنج ميليون براي كمترين دوره ها 
تا هزينه هاي بالاي 100ميليوني كلاس هاي خصوصي و نيمه خصوصي 
همراه سوئيت نشان دهنده گردش مالي بسيار بالاي كنكور است. البته 
اين فقط هزينه دوره ها و كلاس  هاس��ت و هزينه جزوات و كتاب ها نيز 
بخش قابل توجه ديگري مخصوص به خود دارد. در حالي كه كبكانيان، 
عضو شوراي عالي انقلاب فرهنگي سال 1400 گردش مالي كلاس هاي 
كنكور را نزديك به 20 هزار ميليارد تومان تخمين زده بود برخي همان 
زمان چيزي حدود 80 هزار ميليارد تومان را به گردش مالي مؤسسات 
آموزشي كنكور از كارشناسي تا دكتري مي  دانستند، رقمي كه البته طي 

سال هاي گذشته افزايش نيز داشته است. 
يكي از داوطلبان سابق كنكور تعريف مي  كند كه سال 9۷ پكيج يكي از 
مؤسسات آموزشي را كه تبليغات زيادي در تلويزيون داشت، خريداري 
كرده اس��ت. قبل از خريد نيز طي تماس تلفني ب��ا دلايل زيادي مثل 
اينكه از پايه و به شكل خيلي ساده آموزش مي  دهيم، قانع شده است 
كه كل پكيج آنلاين مؤسس��ه را به قيمت 10 ميلي��ون تومان بخرد و 
يك نفر مشاور رايگان هم داشته باش��د كه تا روز كنكور همراه او باشد 

و مشاوره دهد. 
وي با بيان اينكه مشاور اول فقط سه ماه مشاوره داد و به يكباره حساب 
تلگرامش را حذف كرد، ادامه مي  دهد كه بعد از پيگيري زياد يك مشاور 
ديگر براي من تعيين شد كه او نيز بعد از دو هفته مشاوره حذف حساب 
كاربري كرد و به همين دليل تصميم گرفتم بر حس��ب همان نقش��ه 
راه كه داده شده بود، ادامه دهم. نقش��ه راه هم اين بود كه فقط هشت 
ساعت در روز ويدئوها را ببينم، آخر شب نيز نيم ساعت يا يك ساعت 

تمرين كنم. 
اين داوطلب با تأكيد براينكه نمي  توان طي نيم س��اعت هشت ساعت 
مطلب را تمرين كرد، يادآوري مي  كند:   زمان ويدئوها نيز اينقدر زياد بود 
كه تا دو هفته قبل از كنكور من فقط داشتم ويدئو مي  ديديم و با اينكه 
هر روز هشت ساعت فيلم ها را مي  ديدم، باز هم وقت نكردم 30درصد از 

فيلم ها را ببينم كه به كنكور رسيدم. 
وي در پايان تأكيد دارد، اينكه گفته مي  شود ما از پايه به صورت ساده 
آموزش مي  دهيم، دروغ بود، سطح آموزش نيز نسبت به كتاب درسي 
خيلي بالاتر بود و در برخي از دروس من بايد درس هاي مدرسه را در حد 

20 مي  فهميدم كه بفهمم اساتيد چه چيزي در فيلم ها مي  گويند. 
اين اتفاق يك مثال از صدها روايتي است كه از كلاهبرداري مؤسسات 
كنكور براي خالي كردن جيب داوطلبان گفته شده هر چند مشخص 
است كه روش همه مؤسس��ات اينگونه نيس��ت و مؤسسات بسياري 
نيز هس��تند كه با هزينه هاي معقول و بدون تلف كردن وقت داوطلب 
آموزش واقعي به دانش آموزان مي  دهند، ولي با وجود اقداماتي كه در 
جهت ضريب  دهي به امتحانات نهايي انجام شده تا به نوعي از اهميت 
كنكور در سال هاي آينده كاسته شود، اما اين مؤسسات حتي براي اين 
امتحانات نيز برنامه  ريزي هاي خود را دارند و با ارائه دوره ها و كتاب هاي 
مخصوص امتحانات نهايي تلاش دارند از آن نيز براي خود سودجويي 
كنند، موضوعي كه بار ديگر لزوم توج��ه نهادهاي نظارتي و همچنين 
بررس��ي خانواده ها و داوطلبان در مراجعه به اين مراكز را مورد تأكيد 

قرار مي  دهد. 

اگر سال به سال، كيفيت مدارس دولتي افزايش مي يافت و كلاس هاي 
درس استانداردسازي مي شد، اگر در اين س�ال ها، معلمان متخصص، 
باانگيزه و توانمند زيادي در مدارس دولتي اس�تخدام مي ش�دند، اگر 
تعداد دانش آموزان در هر كلاس، حداكثر 24 نفر در نظر گرفته مي شد 
و يك آموزش باكيفيت و رايگان در دس�ترس همه دانش آموزان قرار 
مي گرفت، در چنين شرايطي كمتر كسي حاضر مي شد فرزندش را به 
مدارس غيردولتي بفرستد.  در حال حاضر اغلب خانواده ها از كيفيت 
پايين آموزش در مدارس دولتي گلايه دارند، به همين دليل به ناچار زير 
بار هزينه هاي گران مدارس غيردولتي مي روند و فرزندشان را در اين 

مدارس ثبت نام می كنند. اين در شرايطي است كه با توجه به وضعيت 
معيشتي خانواده ها اين شهريه به سختي تأمين مي شود، چراكه برخي از 
والدين هر ماه حقوق ثابت 7 ميليون توماني دريافت مي كنند، اما ناچارند 
كه براي يك سال تحصيل فرزندش�ان، چند ده ميليون تومان پول به 
حس�اب مدارس غيردولتي واريز كنند. چرا نس�بت به ارتقاي كيفيت 
مدارس دولتي و توس�عه آن بي توجهي شده اس�ت؟ و چ�را به مدارس 
غيردولتي ميدان داده شده تا هر چقدر كه مي توانند جيب خانواده ها 
را خالي كنند؟ براي پيدا كردن پاس�خ اين سؤالات، »جوان« با ابراهيم 
سحرخيز، معاون اس�بق وزارت آموزش و پرورش گفت وگو كرده است. 

در برنام�ه هفت�م توس�عه بايد س�هم 
كيفيت بخشي مدارس دولتي را افزايش 
دهي�م. م�دارس دولتي در مقايس�ه با 
م�دارس غيردولت�ي از س�اختمان 
و فض�اي بزرگ ت�ري برخوردارن�د، اما 
مش�كل اصلي در آنه�ا، كمب�ود معلم 
متخصص و تجهيزات كافي اس�ت. بايد 
هر نيرويي كه در مدارس دولتي به كار 
گرفته مي شود، از س�مت تربيت معلم 
باش�د. همچنين بايد تراكم جمعيت در 
كلاس هاي درس استانداردسازي شود

اغلب مدارس غيردولتي فقط از قواعد 
و قواني�ن مخصوص خودش�ان پيروي 
مي كنند و متأس�فانه دول�ت نيز بر اين 
موضوع هي�چ نظارت�ي ن�دارد.  اينكه 
آنه�ا هر ط�ور دوس�ت دارند ش�هريه 
مي گيرند، هر طور دوس�ت دارند افراد 
را استخدام مي كنند و هر چقدر دلشان 
بخواه�د ب�ه معلم�ان پ�ول مي دهند

سجاد آذري

رضا علیپور


